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Vážení spoluobčané,  

opět je tu jaro, ačkoliv o nějaké zimě se ani mluvit nedá. Mrzlo jen pár dní, zima nás sněhem moc neobdařila  a když tak 

opravdu jenom na pár chvil. Přeji vám, aby jaro odpovídalo svému jménu a poslání lépe, než odchozí zima, která mnohé 

přívržence zimních sportů zklamala. Jaro je symbolem úklidu, nemám na mysli ve vašich domácnostech, níže si přečtete 

o úklidu (či nepořádku) v okolí obce a veřejných prostor vůbec. Celostátní akce „Ukliďme Česko“ probíhá již po 

několikáté a letos se prvně zapojujeme. Komu z vás není lhostejné, kolik odpadu vidíme na místech, kde by se nacházet 

neměl, bude jeho pomoc vítána. Nebuďme lhostejní ke svému okolí, vždyť váš životní prostor se nachází i za vašimi 

dveřmi.                                                                                                     Jménem zastupitelstva obce Věra Halamová, starostka 

Zpráva o činnosti zastupitelstva obce 

Zasedání ZO 25.ledna – ZO schválilo veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí finančních prostředků pro místní spolky (TJ 
Bařice 50.000 Kč, SDH Bařice 20.000 Kč na opravy zbrojnice a 20.0000 Kč na pořádání oslav, SDH Velké Těšany 30.000 Kč 
zejména na nákup techniky a 20.000 Kč na podporu hodových slavností) a po 2.000 Kč bylo schváleno okolním 
mysliveckým sdružením a včelařům. Na úhradu víceprací při rekonstrukci sokolovny pro TJ Velké Těšany a faktury za 
plynové topení bylo uvolněno z obecního rozpočtu 299.621 Kč a tyto prostředky byly předmětem rozpočtového opatření 
č.1/2016. Starostka informovala zastupitele o změně dodavatelů energií. Dodavatelem elektřiny je AmpérMarket  a 
plynu Pražská plynárenská. S oběma výše uvedenými společnostmi je podepsaná smlouva do konce letošního roku. Byla 
podána žádost o dotační prostředky do Státního fondu dopravní infrastruktury na rekonstrukci chodníku v Bařicích podél 
hlavního průtahu obcí. Předpokládané náklady jsou 2 mil. Kč, výše dotace by činila v případě úspěšnosti 90 %.  

Zasedání ZO 26. února – ZO schválilo smlouvy s Povodím Moravy o provozování Bařického a Těšanského potoka 
(čištění v době zvýšené průtočnosti), smlouvu s Biopasem o zapůjčení dvou kontejnerů na plechovky za cenu 600 Kč bez 
DPH ročně. Byl oznámen výběr dodavatele na dokončení projektové dokumentace kanalizace a ČOV – ENVI Agentura 
Trunda z Olomouce s nabídkovou cenou 145.200 Kč vč. DPH. K provedení demolice domu č. 64 ve Velkých Těšanech 
(bývalé Žůrkovo) byla ze tří oslovených vybrána nabídka E. Výstupa z Bařic v předpokládané výši 182.500 Kč. 
V souvislosti s demolicí bude odkoupen od H. a P. Behanových nově vzniklý pozemek p.č. 1924 za 90 Kč/m2 – prostor, 
kde se dříve nacházela dnes již spadlá šopa včetně přilehlé části dvorka u štítové zdi. 
ZO schválilo dvě obecně závazné vyhlášky, týkající se odpadu : OZV č.1/2016 stanovuje výši poplatku za odpad pro 
letošní rok i nadále ve stejné výši 500 Kč na osobu a na rok a v návaznosti na zákonnou úpravu osvobozuje od poplatku 
děti nebo seniory umístěné ve speciálních zařízeních. OZV č. 2/2016 zmiňuje možnost vytřídění další složky – drobného 
plechového odpadu včetně informace o umístění speciální nádoby. 
Dále starostka informovala o podání dotací : na prodloužení cesty v ulici U trafa ve Velkých Těšanech z Fondu podpory 
Zlínského kraje (předpokládané náklady 1,8 mil. Kč), na realizaci víceúčelového hřiště ve Velkých Těšanech z Ministerstva 
školství a tělovýchovy (cca 3 mil. Kč). Zastupitelé byli informováni o zahájení projekčních prací na rekonstrukci 
fotbalových šaten v Bařicích.  
Úplná znění zápisů ze zasedání jsou k dispozici v kanceláři obecního úřadu a na internetových stránkách obce.  

Oznámení a informace : 

Firma Krmiva Přerov přijede opět  4.4., 2.5., 30.5. a 27.6. s pravidelnou nabídkou krmiv a výkupu kůží. Stanoviště je před 
obecním úřadem v Bařicích vždy v 9.40 hod. Balení krmiv o váze 25 kg je nutné předem objednat na tel. 734 259 564, 
605 208 863 nebo na emailové adrese krmivaprerov@seznam.cz. 
Kompostéry pro domácnosti  je stále možné si vyzvednout zdarma na obecním úřadě.  
Senioři komunikují 2016 –jedná se o bezplatný kurz počítačové gramotnosti pro seniory. Kurz je čtyřdenní a proběhne 
v letních měsících v některé z našich obcí. Protože se obec nezávazně k projektu připojila, uvítáme zájemce z řad našich 
občanů vyššího věku, kteří se chtějí něčemu novému přiučit. 
Poplatek za svoz odpadu je nutno zaplatit do konce března. V dubnu vám bez platné známky Biopas popelnici nevyveze.  
Svoz odpadu v povelikonočním týdnu bude posunutý o jeden den, tedy na pátek 1. dubna.  
Nebezpečný odpad můžete odevzdat v sobotu 9. dubna prostřednictvím firmy Biopas.  Sběrná místa : Velké Těšany 
7.30-7.50 na točně, Bařice 7.55-8.25 před obecním úřadem.  
Humanitární sbírku pro Diakonii Broumov  můžete ještě odevzdat v přízemí obecního úřadu - použité oblečení, látky, 
lůžkoviny, hračky, menší elektrospotřebiče,  knihy. Věci budou odvezeny v týdnu po velikonocích. Přesný termín není 
zatím znám.  



Vývoj nezaměstnanosti v obci – podle přehledů krajské pobočky Úřadu práce bylo v únoru v naší obci jedenadvacet 
nezaměstnaných osob, což je  6,5 % z celkového počtu obyvatel. 

                                Jak jsme v naší obci v loňském roce nakládali s odpadem…. 
Ve vašich popelnicích v roce 2015 skončilo celkem 76,28 t směsného odpadu a do velkoobjemových kontejnerů, které 
byly umístěny do obce třikrát, bylo uloženo 7,180 t odpadu.  Kromě toho se vytřídilo 3.308 kg papíru, 3.220 kg plastů a 
6.691 kg skla. Do speciálního kontejneru jste vložili 1.984 kg textilu. Mnozí jste využili sběrného dvora ve Kvasicích a 
odvezli tam 2.136 kg směsného odpadu, 1.180 kg stavební suti, 503 kg nebezpečného odpadu a z veřejných ploch byl 
odvezen na kvasickou kompostárnu bioodpad v množství  1 670 kg. Ve srovnání s rokem 2014 nepatrně narostlo nejen 
množství vytříděného odpadu (s výjimkou skla), ale i množství odpadu nevytříděného. Po loňské zkušenosti, kdy máte 
možnost během celého roku využívat sběrný dvůr,  se opět vracíme k přistavení velkoobjemového kontejneru do obce 
pouze dvakrát ročně. Při třetím přistavení na konci podzimu už byl problém kontejner zaplnit.  
Přes všechnu tuto skutečnost, že se třídí hodně a každý má možnost bezplatně svůj odpad uložit na vhodné místo, 
přibývá i odpadu na místech, která k tomu vůbec nejsou určená. Nedávno jsme likvidovali skládku na Ostré hoře a téměř 
každý týden se najde pytel s odpadem v příkopě, v potoku, za humny….. 
Celorepubliková akce Ukliďme Česko letos již potřetí sdružuje dobrovolníky, zájemce, kterým není lhostejný stav okolí a 
vadí jim tento zbytečný nepořádek v přírodě. Zaregistrovala se i naše obec. Dobrovolníci dostanou pytle a rukavice (či si 
vezmou vlastní) a vyrazí na místo, o kterém ví, že potřebuje jejich zásah nebo půjdou trasou, která jim  bude přidělena. 
Sraz zájemců všeho věku je v sobotu 16. dubna v devět hodin, místo si ještě upřesníme. Budeme rádi, když se přihlásíte 
na obecním úřadě a s úklidem okolí pomůžete. Více o akci se můžete dovědět na adrese www.uklidmecesko.cz.  

BESEDA S TVŮRCI POŘADU TOULKY ČESKOU MINULOSTÍ   Příznivci české historie určitě znají nejen několikadílnou 
knihu, ale i jejího autora Petra Horu Hořejše nebo stejnojmenný seriál, který každou neděli po osmé hodině ranní vysílá 
Český rozhlas Brno.  Tvůrci pořadu nabízejí knihovnám besedu s hlavními protagonisty zdarma, podmínkou je pouze 
zajištění účasti (alespoň padesát zájemců) a propagace. Ke splnění těchto podmínek se spojily knihovna v Bařicích, 
Velkých Těšanech a Střížovicích a beseda bude ve čtvrtek  13. října od 18 hodin ve společenské místnosti obecního úřadu 
Střížovice. Večerem se scénáristou Josefem Veselým a  režisérem Jaromírem Vostrým bude provázet moderátor Jiří 
Kokmotos. Určitě si přijďte tuto zajímavou besedu poslechnout.  

KAPLIČKA SLAVÍ 90 LET (1926 – 2016)  Brzy obdržíte pozvánku na hodové slavnosti konané dne 7. května 2016. 
Součástí slavnostního programu je připomenutí významné události, kdy původní stará zvonice byla nahrazena kaplí - 
tedy výročí 90 let od dokončení a zasvěcení naší kaple svatému Floriánovi. Devadesát let je z pohledu historie nepříliš 
dlouhá etapa, ale v lidském životě je to období více než jedné generace, a to už v sobě skrývá určitá poselství. Svá 
poselství v sobě nese i naše kaplička a rád bych tímto článkem přispěl k jejich hledání. Stavba kapličky byla pro místní 
obyvatele významnou událostí, tak jako to ostatně písemně zachytil i tehdejší místní učitel a kronikář. Stavba vznikla z 
potřeby místních lidí, z jejich touhy vytvořit něco, co by je spojovalo, něco, kde by hledali útěchu a posílení pro svůj 
mnohdy nelehký život, něco, čím by vyjádřili své poděkování za to, co bylo v jejich životě úspěšné. Jak plynula léta i naše 
kaplička prošla ve své devadesátileté historii většími či menšími opravami - postupně v šedesátých letech, na jaře roku 
1971 před sjezdem rodáků a počátkem 80. let. V roce 2003, kdy od poslední velké opravy uplynulo více než 40 let, kaple 
vyžadovala větší zásahy, a proto se v obecním zastupitelstvu zrodila myšlenka kapličku znovu celou opravit, rozšířit o 
zákristii pro obřadníka a podpořit její význam. A to se podařilo! Následné slavnostní požehnání opravené kapličky roku 
2005 dalo vzniknout tradici konání hodových slavností. Nebýt tehdejší rekonstrukce, nebylo by v letošním roce již 
jedenáctého opakování hodových slavností. Kaple je významnou dominantou naší vesnice, je krásnou stavbou 
s upraveným okolím, nese odkaz předchozích generací, které se neváhaly dobrovolnou prací či nezištnými dary podílet 
na jejím dobrém stavu. Je místem, kde se mohou setkávat věřící, je místem, které může každému z nás něco přinést. 
Přejme si, abychom co nejčastěji mohli zažívat u kapličky pocity sounáležitosti, spolupráce, ochoty pomoci a ochoty něco 
obětovat pro společné dílo tak, jak je zažívali ti, jež se rozhodli tuto stavbu vybudovat, a také ti, kteří jí dali současnou 
podobu. I dnes můžeme být na naši kapličku náležitě pyšní                                                                         Ondřej Valach 
AŽ SE JARO ZEPTÁ, CO SE V BAŘICÍCH DĚLO V ZIMĚ …..Ještě před 
Vánocemi se konal jarmark rukodělných výrobků místních 
šikovných žen, nový rok byl zahájen tříkrálovou sbírkou, tradičně 
prošel obcí průvod s medvědem. Děti, které zajímá práce hasičů, 
mohly o jarních prázdninách kreslit, uzlovat, případně své dílo 
odevzdat v digitální podobě. Děvčata s májkou o minulém víkendu 
přinesla jaro, tomu předcházelo společné motání růžiček. Nejdřív 
ale kluci vynášeli zimu, opět se jim to nepodařilo, smrtka při pádu 
do potoka obličejem nahoru odmítala své postavení jenom tak 
opustit.  
Hasiči využili klidnějších zimních měsíců k návštěvám tělocvičny 
a přípravě na závodní sezonu, sešli se na brigádě k úpravě sjezdu 
ke zbrojnici, …. 



Ženy se mohly realizovat při pravidelném středečním cvičení, které je často spojeno i s nácvikem kulturního zpestření při 
místních akcích a koho nebaví nic z těchto možností, mohl navštívit místní knihovnu za účelem výběru vhodného čtiva. 
Tyto možnosti sice nemůžou v očích někoho z vás konkurovat televizní kultuře s množstvím programů………ale určitě se 
nedá říct, že se u nás nic neděje.                                                                                                                              Věra Halamová 

                                         ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY VE VELKÝCH TĚŠANECH 
Den otevřených dveří ve čtvrtek 21. dubna v mateřské školce bude spojen se zápisem dětí pro školní rok 2016-2017.  
Školka se řídí vzdělávacím programem zaměřeným na ekovýchovu  a nabízí :  

Hru na zobcovou flétnu, obratnostní cvičení na TJ Slávie Kroměříž, návštěvy kulturních akcí na Domě kultury v Kroměříži, 
divadelní představení přímo v MŠ (hostující soubory), návštěvy knihoven (Velké Těšany, Bařice, Kroměříž), akce ve 

spolupráci s SDH Velké Těšany, akce na dopravním hřišti Kroměříž,  autobusové i vlakové výlety do okolí, společné akce 
s rodiči – tvořivé dílny, lampionový pochod, zahradní slavnost aj.              Děti, těšíme se na vás, vedení MŠ Velké  Těšany 
 
FUTSALOVÝ TÝM PIV-KOP VELKÉ TĚŠANY, ročník 2015/2016    Lehce rozpačitá sezóna těšanských futsalistů skončila 
před měsícem. Nyní nastal čas na krátké zhodnocení ročníku 2015/2016 Okresního přeboru sk. B. V úvodním kole jsme 
smolně podlehli Archa Baru Holešov 5:6, když jsme se celé utkání s mužstvem, které sestoupilo z vyšší soutěže 
přetahovali o vedoucí gól, nakonec byl šťastnější soupeř. V dalším utkání nás rozstřílel tým KSK Všetuly vysoko 9:1. 
Naštěstí jsme zabrali v dalším kole, když se nám podařilo získat 4 body za výhru s Devils Kroměříž a remízu s Džojstykem 
Holešov. Asi nejpovedenější a nejkvalitnější utkání jsme sehráli s druhým týmem letošního ročníku ve 3. kole. Dlouhou 
dobu vedoucí tým soutěže Planktony Kroměříž jsme porazili poměrně vysokým rozdílem 7:3. V tomto utkání se čtyřikrát 
trefil snajpr Janoštík a třikrát Vojtášek. Tento duel patřil k těm nejpěknějším z celé sezóny. Ve 4.,5. a 6. kole jsme vždy 
získali alespoň 3 body za jednu výhru v dvou zápasovém systému. V sedmém kole jsme vyšli opět bodově naprázdno. V 
závěrečném turnaji jsme podruhé v sezóně zvítězili 5:2 nad Devils Kroměříž a prohráli s Džojstykem Holešov 1:3.  
Sezóna mohla být lepší, před sezónou jsem počítal s umístěním do 5. místa. Nakonec je z toho 7. příčka s devíti mužstev. 
Nicméně je nutné podotknout, že kvalita mužstev se rok od roku zvyšuje. Snad se nám v té příští podaří umístění 
minimálně o dvě místa vylepšit. Nejlepším střelcem Velkých Těšan a druhým v celé soutěži se stal Radek Janoštík, který 
nastřílel parádních 26 branek. Dalším ostrostřelcem byl Pavel Vojtášek se 13 zásahy. Za tým Velkých Těšan nastoupili v 
sezóně 2015/2016 tito jmenovaní: Haloda Marek, Valach Martin, Staněk Petr, Juříček Marek, Vojtášek Pavel, Ševčík 
Kamil, Havlík Ivo, Janoštík Radek, Brázdil Michal, Zavadil Dominik, Kutňák Tomáš, Divoký Martin, Absolon Aleš, Zapletal 
Radim, Pospíšil Radek, Halamíček Ondřej, Rosecký Adam, Šťastný Marián.                        Vedoucí mužstva Martin Valach 
 

SLOVO OBČANA…    Vážená paní starostko a zastupitelé obce. Dávám tímto dopisem požadavek o uspořádání 
referenda v obci Velké Těšany na téma zakázat průjezd naší obcí zemědělskou technikou a nákladními vozidly. Žiji zde již 
10 let a vybudoval jsem si zde rodinný dům, který velmi trpí otřesy , které způsobuje tato těžká technika. Není to určitě 
jen  tento případ, jsou takto poškozovány všechny nemovitosti na hlavní komunikaci obce. Zároveň je tímto  provozem 
velmi  poškozována i komunikace, která je již v havarijním stavu.   Trpíme zde i znečišťování zemědělskými produkty, 
ornicí a prachem, které jsou po obci  takto šířeny. Prosím proto , aby byl neprodleně zastupiteli tento problém nastolen 
a projednán z cílem vypsání referenda našich spoluobčanů ve Velkých Těšanech z tímto cílem. Věřím, že  všichni máme 
zájem o klidné a čisté prostředí v obci .                                                                                     Petr Tůma, občan Velkých Těšan 

  …a stanovisko obce  Touto problematikou se zabývalo zastupitelstvo na svém zasedání 26. února i na předchozích 
zasedáních. Řešení není jednoduché. Reakce na projednávaný bod v zastupitelstvu již proběhla i regionálním tiskem. 
Referendum zastupitelstvo jednohlasně odmítlo. Osobním jednáním s předsedou ZP Kvasicko ing. Kubíkem dne 18. 
února bylo přislíbeno, že hlavně v době sklizně bude doprava velkými traktory typu John Deere v maximální možné míře 
odkloněna na polní cesty. Výstupem z jednání zastupitelstva byl návrh omezit vjezd do obce formou dopravního značení. 
Jako silniční správní úřad ve věcech místních komunikací máme možnost omezit nadměrná vozidla ve vjezdu na místní 
komunikace, což jsou ve Velkých Těšanech vlastně všechny, s výjimkou příjezdové cesty od hřbitova ke kapličce. 
Současně ale platí, že traktor musí mít možnost se dostat k cíli i jinou přístupovou cestou.  
Máme možnost využít hmotnostního omezení nebo umístit značku „Zákaz vjezdu traktorů“. Současně by toto omezení 
platilo pro všechny traktory, i ty, které vlastní místní občané. Těmto občanům by muselo být na jejich žádost písemně 
uděleno povolení k vjezdu do obce. 
Tomuto bodu se budeme věnovat na zasedáních zastupitelstva i nadále. Naším záměrem je snažit se minimalizovat 
pohyb nadměrných vozidel v obci, ale zřejmě jinak než vzájemnou komunikací a respektem to není možné. V každém 
případě se budeme snažit o to, abychom našli nějaké vhodné řešení, aby byly obě místní části poškozovány a 
znečišťovány co nejméně.                                                                                                                                          Věra Halamová 

ROK SE S ROKEM SEŠEL a SDH Velké Těšany již tradičně připravil 30. ledna 2016 pro děti několikátý ročník 
celorepublikově vyhlašované soutěže Požární ochrana očima dětí. Každoroční výtvarná soutěž byla doplněna soutěžemi 
pro děti a simulovaným požárem se zásahem místních hasičů, aby děti měly pro své krásné výkresy co možná největší 
inspiraci.   



 „Hej hou, hej hou, trpaslíci jdou,…“ se ozývalo dne 12. března 2016 z dětského karnevalu z nově zrekonstruované 
sokolovny. Loňskou „šmoulí partu“ letos vystřídala Sněhurka, princ, zlá královna a všech sedm trpaslíků. Všichni malí 
účastníci karnevalu měli prostor k soutěžení v duchu této pohádky, tancování, prohlédnutí scénky, výhře v tombole a 
v neposlední řadě projížďce na princově koni. 
Za obě akce velké poděkování především malým i velkým účastníkům, TJ Sokol Velké Těšany a naší obci. Osobní 

poděkování za veškeré přípravy všem, kteří se podíleli na časově náročné organizaci. Na obě akce, které se jistě v příštím 

roce podaří opět uskutečnit, se těší Lucie Zavadilová  

KLUB DÁRCŮ KRVE KROMĚŘÍŽSKA oznámil , že 

Radek Kolouch z Bařic daroval ke dni 22.7.2015 

podevadesáté bezplatně krev. Tímto je mu vysloveno 

jménem obecního úřadu poděkování. 

 

NENÍ KAŽDÝ DEN POSVÍCENÍ ANEB NĚCO MÁLO O 

PŘÍPRAVÁCH HODOVÝCH SLAVNOSTÍ 

Přenesme se na chvíli v čase a představme si, že je 
sobota 7. května 2016 odpoledne.  Hospodyňky se 
předhánějí v pohostinnosti, okolí kapličky provoní 
tvarohové koláčky, ochutnává se slivovička a všude 
kolem se rojí dobrovolní hasiči, kteří za znění dechové 
hudby netrpělivě očekávají posvěcení svého nového praporu. Sedmdesátiletou historii našeho sboru připomíná nejen 
kronikář, ale i první těšanské hasičské vozidlo Tatra 805 zvané „MANDELINKA“. Mezitím v okolí sokolovny zavoní 
grilované sele, hasiči se připravují na taktické cvičení, probíhá i ukázka požárního útoku mladými hasiči a slavnostní 
atmosféru odpoledne dokreslují hlasité tóny dechovky s místním rodákem Karlem Mikulenkou.  
Abychom takové slavnostní odpoledne mohli v sobotu 7. května prožít, musí se dobrovolní hasiči ve svých volných 
chvílích velmi činit. Již od počátku roku se pravidelně scházejí na schůzích, připravují slavnostní program, domlouvají se s 
panem farářem, uklízejí a vyzdobují kapli, tvoří pozvánky, tisknou plakáty, rozměřují námětové cvičení. Hospodyňky se 
připravují na napečení koláčků, hospodáři chystají sele na gril, zajišťuje se posezení, občerstvení, atrakce pro děti aj. 
Každého hasiče to stojí obrovskou spoustu času stráveného různými přípravami, prací, vyřizováním, zajišťováním, 
přemlouváním a odříkáním. Avšak hasiči této náročné práce nelitují, vždyť přípravy hodových slavností jsou založeny na 
velmi dobrých mezilidských vztazích a z organizátorů je cítit nepopsatelná skromnost, obětavost a zapálená srdce. 
Ostatně tak, jako tomu bylo v sedmdesátileté historii sboru vždy. Přejme tedy našim hasičům, aby jim šly přípravné 
práce od ruky, lidé byli spokojeni a strávili spolu v sobotu 7. května příjemné chvíle.                                       Ondřej Valach 

                                                  PLÁNOVANÉ AKCE (více na : www.barice-velketesany.cz – Plánované akce) 
1. dubna – Noc s Andersenem v knihovně ve Velkých Těšanech 
30. dubna – Stavění máje v Bařicích - sraz v 18.00 hod. u výletiště, materiál k nazdobení májky s sebou. 

30. dubna – Slet čarodějnic a stavění máje ve Velkých Těšanech. Sraz ve 13.00 hodin u sokolovny.  

7. května – Hody ve Velkých Těšanech 

28. května  - Pohádkový (mini)les a kácení máje v Bařicích – zábavné odpoledne ukončené kácením máje a v případě 

příznivého počasí se bude promítat letní kino. To vše za přítomnosti oblíbených karikaturistů.  

11. června – Dětský den ve Velkých Těšanech – od 13. hodin za sokolovnou. Karikaturisté, sportovní program, přespolní 

běh…. 

11. června  - Oslavy 80 let založení SDH Bařice. Program : 10.00 – výroční členská schůze ve společenské místnosti 

s programem, 14.00 mše svatá u kapličky, 15.00 pochod na hřbitov – položení věnců padlým spoluobčanům, od 16.00 

program na výletišti, 17.00 – námětové cvičení okrsku Kvasicko, 19.00 - taneční zábava se skupinou Motus 

 

Prosíme tímto všechny, kteří mají doma staré fotografie, týkající se činnosti hasičského sboru v minulosti, o zapůjčení. 

Fotografie, prosím, přineste na obecní úřad, budou naskenovány a obratem vráceny. Chceme k příležitosti oslav udělat 

výstavu zajímavostí. Pokud takové fotografie vlastníte, nenechávejte si je pro sebe! Děkujeme předem.        SDH Bařice 
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                                                              Těšanská sokolovna 

Těšanská sokolovna je fenomén. V ní se odehrává kulturní život obce již plných 90 let. V ní se konaly gymnastické 

soutěže, konaly různé akademie, taneční zábavy, plesy a v neposlední řadě v ní bylo sehráno mnoho divadelních her. 

Sokolovna byla postavena v roce 1925, tedy brzy po vzniku samostatné republiky, v době vzepětí národního života. 

Tělovýchovná jednota SOKOL byla ostatně nositelkou tohoto vzepětí. Byla založena 24. srpna 1920, jako odbočka 

tělocvičné jednoty SOKOL Jarohněvice - Šelešovice. TJ objekt stavěla a financovala. Projekt stavby provedl stavitel 

Netopil z Kroměříže. Základní kámen byl položen v květnu, byla do něj zabudována kovová schránka s pamětní listinou, 

soudobými penězi a novinami. Byl uložen v pravém rohu budovy, stojíme-li před školou.  Stavbu prováděli místní 

řemeslníci, pomocné práce místní občané a tesařské práce provedli tesaři z Lubné.  

Kámen se lámal v Boří a cihly byly dovezeny z Kroměříže. Stavba rychle pokračovala a do zimy byla hotová. 

Budova z hrázděného zdiva byla vybavena jevištěm, gymnastickým nářadím, šatnou a sociálním zařízením. Proti jevišti, 

na severní straně budovy, byla malá galerie. Stavba byla hrazena ze sbírek a darů členů Sokola. Za půjčku, kterou 

poskytla těšnovická Rolnická záložna, ručili členové Sokola. Celkové náklady na stavbu činily 90 tisíc Kčs.Hlavní sál měl 

rozměry 12 x 8 metrů, přísálek 12 x 2 metry. Jeviště mělo rozměr 4 x 5 metrů, přilehlé šatny 2 x 4 metry. Rozměry 

vstupní části budovy mi nejsou známy. Ze vstupní chodby bylo schodiště na galerii, vlevo od chodby byl sklad na 

odkládání nářadí a vpravo místnost pro bufet. Na podlahu byly položeny dubové parkety. 

První akcí v nové sokolovně byla taneční zábava honebního spolku 25, listopadu. Sokolovna byla od samého začátku 

hojně využívána.   

V této podobě sloužila sokolovna do roku 1960. V tom roce byla přezděna frontová zeď a upraven přísálek. V roce 1979 

došlo k větší přestavbě. V podstatě byla postavena celá nová budova. Ze staré budovy zůstala jen opravená frontová zeď 

a na stejném půdorysu byla postavena nová budova halového typu. Ocelová střešní konstrukce sedlového typu měla jen 

velmi malý spád a po obvodu byla opatřena attikou. Krytá byla hliníkovým plechem. Hala má výšku 6 metrů a půdorys 16 

x 10 metrů. Z východní a západní strany je opatřena po pěti, tři metry vysokými okny. Ze severní strany přiléhá k hale 

patrový přístavek. V přízemí je vstupní hala, místnost pro bufet, šatnu a sociální zařízení. Samostatné pánské a dámské 

záchody s teplou vodou. V patře byla klubovna a hostinské zařízení. Proti schodišti byla opět malá galerie.  

Budova již nebyla vybavena žádným tělocvičným zařízením, ani jevištěm. Na podlaze byly opět parkety, tentokrát 

bukové. Vybavena byla pouze stoly a židlemi.Celá akce byla provedena svépomocí. Stavbu vedl Stanislav Valach. 

Hrazena byla z prostředků Svazu tělesné výchovy a sportu, tedy z  dotací. 

Provoz v opravené sokolovně byl zahájen koncertem Jožky Černého a jeho cimbálové muziky. Zúčastnilo se 400 hostů z 

Těšan a okolí. 

Přestavba byla velkorysá a dobře sloužila novým požadavkům obce, které byly téměř výhradně kulturní povahy. Divadla 

se již nehrála. Vesnická 

provedení divadelních her 

nebyla schopna konkurovat 

profesionální televizní kultuře. 

Konaly se v ní plesy, taneční 

zábavy a jiné akce. Tělocvičné 

akce byly jen gymnastické 

povahy, případně míčové hry. 

Od samého začátku provozu se 

však projevovaly problémy se 

střechou a s topením. Ústřední 

vytápění bylo napojeno na 

školní budovu. Netopilo se v 

něm totiž průběžně a často se 

stávalo, že topení zamrzlo a 

popraskalo. Závada se zjistila 

většinou až při vytápění sálu 

před akcí a vždy vznikl velký 

problém topení rychle opravit. 



Stejný problém platil pro sociální zařízení. Druhý velký problém byl se střechou. Sníh nafoukaný v attice při topení roztál 

a zatékal do budovy. Řešení bylo velmi obtížné a většina pokusů se zaizolováním selhávala. Problémem byla také 

akustika nového sálu. Hladké holé stěny způsobovaly, že hluk v hale příliš rozléhal. Nejhorší situace nastávala při použití 

zesilovačů a ty dnes používají všechny hudební skupiny. Nařasený koženkový závěs na čelní stěně pomohl jen z části. 

Toto byly problémy, které tížily vedení Sokola. Peníze na opravu nebyly a tak se je nové vedení, v  čele s Petrem 

Galatíkem snažil zajistit pronájmem budovy. Na veřejné schůzi bylo rozhodnuto o pronájmu budovy Petru Prokešovi, 

který  chtěl v budově provozovat pekárnu trvanlivého pečiva. Smlouva byla právníkem připravena a zdálo se, že všechno 

dobře dopadne. Nedopadlo. Podnikatel velmi brzy zkrachoval a vymoci z něj smluvené nájemné nebylo možné. Horší 

však bylo, že vedení Sokola souhlasilo, že ručilo podnikateli svou sokolovnou za jeho půjčky. A tak částku 1,5 milionu Kč 

banka vymáhala po TJ Sokol. Ve velké nouzi se podařilo dojednat s bankou odstupné od ručení za částku 300 tisíc korun. 

Tuto částku pak zaplatil Petr Galatík, který celou akci zosnoval. Tuto částku si pak umořoval za pronájem prodejny 

potravin, kterou jeho manželka v budově provozovala. Tím však ještě problémy neskončily. V budově zůstalo vybavení 

pekárny. Prokeš se k němu neznal a banka nedovolila s ním manipulovat. Nakonec se i to podařilo vyřešit a sokolovna 

byla vrácena svému poslání. 

Nebylo však jednoduché navázat na přetrženou tradici a akce pořádané v sokolovně nedosahovaly bývalé úrovně. Když 

se podařilo vybřednout z vleklých problémů s pronájmem, odstoupil Petr Galatík z vedení Sokola. Vystřídalo se několik 

výborů ve vedení. Pak se postavil do čela vedení Petr Ředina. I on hledal řešení jak z vleklých problémů vybřednout. A 

řešení našel. Zúčastnil se přednášky Energetické agentury Zlínského kraje, kde byla uvedena nabídka na operační 

program ministerstva životního prostředí na zateplování budov.  Nabídka znamenala kompletní zateplení objektu při 

vysoké dotaci, až 90°procent. Agentura se zároveň nabídla projekt administrovat a zdarma. Vedení Sokola se rozhodlo 

nabídku přijat. Avšak hned začátek akce byl problematický. Oba dva přední účastníci výběrového řízení na poslední chvíli 

ze soutěže odstoupili. Zůstal jediný, s nejvyšší nabídkou ceny. Ale na novou soutěž nebyl čas. Termín pro uplatnění 

dotace nás donutil vzít jeho nabídku. Byla to fa ENVIA systém z Kroměříže. Nakonec se ukázalo, že to byla dobrá volba. 

Firma všechny sjednané podmínky dodržela, dodržela také termín dokončení a dotace tedy mohla být vyplacena. Projekt 

zateplení zahrnoval střechu, obvodové zdivo a podlahu. Okna byla vyměněna nedávno a novým požadavkům na 

zateplení vyhovovala. Byla vyměněna pouze okna v přístavku budovy. Střecha byla nově provedena pomocí izolačních 

panelů o síle 160 mm. Izolační hmotu kryje z obou stran plech s povrchovou úpravou zajišťující odolnost střechy 

povětrnostním podmínkám. Přitom byla odstraněna attika a znemožněno tak zatékání dešťové vody do objektu.  

Obvodové zdivo bylo obloženo panely šedého polystyrenu o síle 200 mm. Celé opláštění pak bylo opatřeno fasádním 

nátěrem, odolným povětrnosti. Barvy byly zvoleny netradiční. Kombinace odstínů šedé a červené dává budově hezký 

vzhled. Z podlahy byly odstraněny parkety a izolační vrstva o síle asi 300 mm byla položena na podkladový beton. Řešení 

bylo levnější ale za cenu dvou schodů ve vstupní hale. Rovněž elektroinstalace musela být o těch 300 mm posunuta. 

Vstup do sokolovny i ony dva schody ve vstupní hale mají bezbarierové nájezdové rampy. Vytápě ní objektu je řešeno 

samostatně. Sál je vytápěn plynovými kalorifery, klubovna a pohostinství krbem s přídavnými radiátory, zbytek objektu 

klasickým plynovým topením. Na úpravy nesouvisející se zateplením budovy se dotační program nevztahoval. Byly však 

provedeny za cenu zvýšených nákladů. Byly to: otápění objektu, oprava schodiště, úprava sociálního zařízení a 

el.instalace.  A nyní finanční stránka. Celkové náklady činily 4.063,251 Kč. Z toho dotace z fondu Životního prostředí 

činily 2.867,376 Kč. Dotace byla ponížena o úsporu nákladů na vytápění za pět let. Zbytek nákladů uhradila obec ze 

svého rozpočtu. Bez této pomoci by se 

celá akce nedala uskutečnit. 

 

Josef Strašák, kronikář Velkých Těšan                                                                                                                                                      

 

     

 

  



    


